
پرسش ۷۸۸: آیا کسی که ریشش را می تراشد، شهادتش صحیح است؟ 

الـسؤال/ ٧٨٨: بـسم الله خـیر الاسـماء والسـلام عـلى خـیر الانـبیاء محـمد وعـلى 
الـھ والأئـمة والمھـدیـن وسـلما تسـلیما اتـقدم سـیدي بـسؤال الا وھـو (ھـل ان حـالـق 
الـلحیة لا تـقبل شـھادتـھ بـالإسـلام ومـا حـكم مـن شھـد عـلى زیـجة وھـوا حـالـق لـلحیة ھـل 
یـعد الـزواج لاغ وارغـب بـمعرفـة ھـل حـلاقـة الـلحیة حـرام ام لا ومـا ھـو الـجائـز مـن 
حـلقھا ان كـان محـرمـا)؟ ولـكم مـنا جـزیـل الـشكر وفـائـق الاحـترام وجـعلنا الله مـن 

انصاركم المخلصین. 

بـسم الـله خیر الاسـماء. والسـلام علی خیر الانبیا محـمد و علی آلـه والائـمة و المهـدیین 
و سـلم تسـلیماً. آقـای مـن! پـرسـشم را تـقدیم می کنم. اینکه آیا کسی که ریش خـود را از تـه 
می تـراشـد، گـواهی اش بـه اسـلام پـذیرفـته نمی شـود؟ حکم کسی که بـر عـقد و ازدواج حـاضـر 
می شــود در حــالی که ریش خــود را تــراشیده اســت، چیست؟ آیا ازدواج بــا او بــاطــل و 
بی ارزش اسـت؟ می خـواهـم بـدانـم تـراشیدن ریش، حـرام اسـت یا خیر؟ اگـر حـرام اسـت، 

تراشیدن جایز آن، چگونه است؟ 
بهـترین تشکرات و بـرتـرین احـترامـات مـا بـه شـما. خـداونـد مـا را جـزو انـصار مخـلص شـما 

قرار دهد. 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحـمد j رب الـعالـمین، وصـلى الله عـلى محـمد وآل محـمد الأئـمة والمھـدیـین 

وسلم تسلیماً. 

پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحـمدلـله رب الـعالـمین، وصـلی الـله عـلی محـمد وآل محـمد الأئـمة والمهـدیـین وسـلم 

تسلیماً کثیراً. 



وفـقكم الله وسـدد خـطاكـم، حـلاقـة الـلحیة مـن الـلمم ولیسـت مـن كـبائـر 
الـذنـوب الـتي یـعاقـب عـلیھا بـالـنار، نـعم ھـي تسـبب سـلب الـتوفـیق مـن الإنـسان 
ثْـمِ وَالْـفوََاحِـشَ إلاَِّ الـلَّمَمَ إنَِّ رَبَّـكَ وَاسِـعُ الْـمَغْفرَِةِ ھُـوَ  ﴿الَّـذِیـنَ یـَجْتنَبِوُنَ كَـباَئـِرَ الإِْ
ـوا  ـھَاتـِكُمْ فـَلاَ تـُزَكُّ ـنَ الأْرَْضِ وَإذِْ أنَـتمُْ أجَِـنَّةٌ فـِي بـُطوُنِ أمَُّ أعَْـلمَُ بـِكُمْ إذِْ أنَـشَأكَُـم مِّ
قىَ﴾[النجـم: 32]، والـمؤمـن عـمومـاً یـحكم بـعدالـتھ ولا  أنَـفسَُكُمْ ھُـوَ أعَْـلمَُ بـِمَنِ اتَّـ
یـحكم بـفسقھ وعـدم عـدالـتھ إلاّ إن عـلم بـارتـكابـھ كـبیرة مـن مـحارم الله أو 
انـتھاكـھ لـمحارم الله واسـتخفافـھ بـھا وكـمثال تـسقط عـدالـتھ لـو عـلم أنـھ شـرب 
خـمراً أو ارتـكب فـاحـشة الـزنـى، وتـعود عـدالـتھ لـو عـلم أنـھ تـاب مـن ھـذه 
الـكبیرة، ولا تـسقط عـدالـتھ لمجـرد أنـھ حـلق لـحیتھ أو سـمع غـناء أو مـا شـابـھ 
مـن الـلمم مـن المحـرمـات، بـل لابـد أن یـكون أیـضاً یـكرر ارتـكاب ھـذا الحـرام 

مستخفاً بمحارم الله غیر مبالٍ أنھ یتعدّى حدود الله بھذا الفعل. 
خـداونـد بـه شـما تـوفیق دهـد و گـام هـایتان را اسـتوار بـدارد. از تَـه تـراشیدن ریش، جـزو 
گـناهـان صغیره اسـت و از گـناهـان کبیره ای که بـا آتـش عـقوبـت شـود، نمی بـاشـد. آری، 
بـاعـث سـلب تـوفیق از انـسان می گـردد: ﴿کسانی که از گـناهـان بـزرگ و زشـتي هـا اجـتناب 
می کنند مـگر لـغزش هـایی کوچک، بـدانـند که آمـرزش پـروردگـار تـو وسـیع اسـت، و او بـه شـما 
گـاه تـر اسـت.  آنـگاه که از زمـین بـیافـریـدتـان و آنـگاه که در شکم مـادرتـان پـنهان بـودیـد، آ
خـویشـتن را بی گـناه مـپندارید او اسـت که پـرهـیزگـاران را بهـتر می شـناسـد﴾([88]). بـه طـور 
کلی مـا حکم بـه عـدالـت مـؤمـن می کنیم نـه فـسق و عـدالـت نـداشـتن او؛ مـگر اینکه بـه 
مـرتکب شـدن گـناه کبیره ای از حـرام هـای خـداونـد تـوسـط او یقین پیدا کنیم یا اینکه بـه 
مـحارم خـداونـد بی احـترامی کند و آنـها را سـبک بـشمارد؛ بـه عـنوان مـثال، اگـر یقین پیدا 
شـود که شـرب خـمر داشـته یا مـرتکب عـمل زشـت زنـا شـده اسـت، عـدالـت او از بین می رود 
و اگـر بـه تـوبـه ی او از این گـناه کبیره یقین پیدا شـود، عـدالـتش بـاز  می گـردد. بـه مجـرد 
 تـراشیدن ریش تـوسـط کسی یا گـوش دادن بـه غـنا یا گـناهـان صغیره ی شـبیه آن، عـدالـت 
شـخص از بین نمی رود؛ بلکه بـاید انـجام دادن این حـرام و بی احـترامی و کوچک شـمردن 



و بی مـبالاتی او بـه حـرام هـای خـداونـد تکرار شـود و اینکه بـا این عـملش از حـدود خـداونـد 
تجاوز کرده باشد. 

والسلام علیكم ورحمة الله وبركاتھ. 
أحمد الحسن - صفر/ 1433 ھـ 

والسلام علیکم و رحمة الله و برکاته. 
احمدالحسن ـ صفر ۱۴۳۳ هـ 

 ******

[88]- نجم: 32. 


